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   جواد محرمي
به نظر مي رس�د برگزاركنندگان جش�نواره 
جهان�ي فيل�م فج�ر ب�ه اعتب�ار فيلم هاي 
خوب عل�ي حاتم�ي از دوره قاج�ار هرگونه 
ارج�اع س�ينمايي ب�ه آن دوران را ب�ه 
نوع�ي روش�نفكرانه قلم�داد مي كنن�د. 
طراحي پوستر سي و ششمين جشنواره جهاني 
فجر كه به تازگ��ي از آن رونمايي ش��د بار ديگر 
علاقه مندان به سينما را حيرت زده كرد. پوستري 
كه نه نسبتي با س��ينما دارد و نه مي توان در آن 
ويژگي تازه و رو به جلو يا بديعي درباره وضعيت 
حال حاضر سينما در ايران يافت. تصويري كه تنها 
نكته زيباشناسانه آن نوستالوژيك بودن آن است. 
تصوير پسر و دختري خردس��ال از دوران قاجار 
پوستر اين دوره جشنواره بين المللي فيلم فجر را 
به خود اختصاص داده است. تصويري كه معلوم 
نيس��ت دقيقاً اداي دين به چه چيزي است؟ آيا 
اداي دين به دوران عقب مانده قاجار يا به گونه اي 
غيرمس��تقيم يادآور مظفرالدين شاه به عنوان 
اولين كسي كه دوربين فيلمبرداري يا سينما را 
به ايران وارد كرد، است؟! اين نوستالوژيك بودن 
اساساً قرار است چه بار مثبتي براي سينماي ايران 

كه ادعاي جهاني بودن را هم دارد ارائه دهد؟ 
شايد حرف گزافي نباش��د اگر پوستر جشنواره 
جهاني فيلم فجر را ارتجاعي قلمداد كنيم. البته 
جشنواره اي كه پس از نزديك به 40 سال هنوز 
نتوانسته به عنوان جشنواره الف و مطرح جاي 
خود را در ميان جش��نواره هاي جهاني باز كند 
بيش از اين انتظار هم نمي توان داش��ت چراكه 
بارها گفته ش��ده كه برگزاركنندگان جشنواره 
جهاني فجر تصوير و راهبرد دقيق و ش��فافي از 

برگزاري اين جشنواره در ذهن ندارند. 
پوس��تر جش��نواره جهان��ي فيلم فج��ر بايد با 
اقتضائات و اهداف و ش��رايط و نيز راهبردهاي 
س��ينماي روز ايران ارتباط داشته باشد و براي 
نسل جوان الهام بخش باشد نه اينكه صرفاً يادي 
از دوره قاجار را به ذهن متبادر كند. متأس��فانه 
نوس��تالوژي زدگي عهد قاجار سال هاس��ت كه 
افكار بخش��ي از مديران س��ينمايي كشور را به 
خود مشغول كرده است. اين مديران به اعتبار 
فيلم ه��اي خوب عل��ي حاتم��ي از دوره قاجار 
هرگونه ارجاع س��ينمايي به آن دوران را نوعي 

نگاه روشنفكرانه قلمداد مي كنند. 
پوس��تري كه براي سي و شش��مين جشنواره 
جهاني فيلم فجر طراحي ش��ده شايد به عنوان 
پوستري جنبي )البته به ش��رطي كه ربطي به 
سينما در آن وجود داش��ت( مي توانست قابل 
قبول باشد اما ارائه چنين پوس��تري به عنوان 
پوس��تر اصلي جش��نواره دقيقاً نگاه متحجرانه 
و عقب مانده برگزاركنندگان اين جش��نواره به 

سينما را تداعي مي كند. 
البته اين نگاه ارتجاعي سال هاست كه در عمل 
دامنگير سينماي ايران ش��ده است. سينمايي 
كه صرف��اً تكنيك هاي روز س��ينماي جهان و 
پيشرفت هاي آن را برنمي تابد و اساساً رويكرد 

تكنيكال را به رسميت نمي شناسد. 
   نه سينمايي و نه بين المللي

س��يدآريا قريشي نويس��نده و منتقد سينمايي 
درباره پوستر سي وششمين جشنواره جهاني فيلم 
فجر مي نويسد: در پوستر تصويري از دو كودك با 
لباس مرسوم دوران قاجار ديده مي شود اما لااقل 
دو ابهام اساسي در اين ميان باقي خواهد ماند. اين 
پوستر چه ارتباط مستقيمي با »سينما« دارد؟ 
در مواردي پيش آمده كه پوس��تر رسمي برخي 
از جشنواره ها، به سالگرد يك اتفاق مربوط بوده 
است. به عنوان مثال، پوستر جشنواره فيلم كن 
در سال 1997 )همان سالي كه  »طعم گيلاس« 
جايزه نخل طلا را به دس��ت آورد( به مناس��بت 
برگزاري پنجاهمين دوره برگزاري اين جشنواره، 
به طرحي از جايزه اصلي جشنواره در پس زمينه 
قرم��ز اختصاص داش��ت؛ ب��ه همين س��ادگي. 
همچنين در سال 2015، پوستر جشنواره كن به 
مناسبت صدمين سالگرد تولد اينگريد برگمن، 
به تصويري خندان و باوقار از اين س��تاره بزرگ 
سينما اختصاص يافته بود. اما به نظر مي رسد بايد 
با ذره بين در پوستر سي وششمين جشنواره فجر 

بگرديم تا نشانه اي از سينما پيدا كنيم!
وي مي افزايد: اين پوستر قرار است چه جذابيتي 
براي مخاطبان خارجي داشته باشد؟ قاعدتاً انتظار 
اين است كه پوستر يك جشنواره بين المللي، از 
نظر گستره تأثيرگذاري، با پوستر يك جشنواره 
ملي متفاوت باشد. به عنوان مثال، به طرح هاي 
اصلي پوس��ترهاي رسمي جش��نواره فيلم كن 
در س��ال هاي اخير دقت كنيد: 2012 تصويري 
از مرلين مونرو در حال فوت كردن ش��مع روي 
يك كيك، 2013 تصويري از پل نيومن و جوان 
وودوارد، 2014 تصويري از مارچلو ماستروياني 
در فيل��م »هش��ت ونيم«، 2015  تصوي��ري از 
اينگريد برگم��ن، 2016 تصوي��ري برگرفته از 
فيلم »تحقير« )ژان لوك گدار(، 2017 تصويري 

سرخوشانه از كلوديا كارديناله. 
مي بينيد كه تمامي اين طرح ها، نه تنها مستقيماً 
به س��ينما ربط دارند، بلكه براي مخاطب جدي 
بين المللي سينما هم جذاب به شمار مي روند. 
ضمن اينكه با دنبال كردن پوس��ترهايي كه در 
طول دهه ها براي جش��نواره فيلم كن طراحي 
شده، مي توان تصويري كلي از اولويت هاي اين 
جشنواره به دس��ت آورد؛ جشنواره اي كه سعي 
مي كند به تمام ابعاد سينماي جهان توجه كند 
اما اولويت اصلي اش، بين المللي كردن سينماي 
اروپاست. اين ويژگي ها، در پوستر سي وششمين 

جشنواره فيلم فجر به چشم نمي خورد. 
البته وقتي نمونه ه��اي مفتضحانه اي همچون 
پوس��ترهاي سي وشش��مين جش��نواره تئاتر 
فجر را به ي��اد مي آوريم، بايد به طراح پوس��تر 
سي وششمين جشنواره جهاني فيلم فجر آفرين 
بگوييم كه لااقل پوس��تري طراح��ي كرده كه 
ديدنش چش��م را اذيت نمي كند ام��ا كماكان 
با پوس��تري روبه رو هس��تيم كه نه مس��تقيماً 

سينمايي است و نه بين المللي.

نگاهي به پوستر سي و ششمين جشنواره جهاني فيلم فجر 

بيربط،ارتجاعيوبيهدف

   محمدصادق عابدينی
رئيس س�ازمان هنري رس�انه اي اوج 
پس از دريافت جايزه اش در جشنواره 
ققنوس گف�ت: آن چه انج�ام داده ايم 
حداق�ل وظيفه م�ان بوده اس�ت. همه 
ما ب�ه انقلاب و خ�ون ش�هداي مدافع 
حرم وابس�ته ايم. س�خنان حاتمي كيا 
را ش�نيديم و اين آغاز مبارزه اس�ت. 
نس�ل ج�وان دغدغه من�د و انقلاب�ي 
س�ر ب�رآورده و در آينده ش�اهد تولد 
حاتمي كياه�اي ج�وان و پرت�لاش در 
عرصه ه�اي مختل�ف خواهي�م ب�ود. 
احسان محمد حس��ني به دليل تلاش در 
توليد آثار فاخر در زمينه س��ينما انقلاب 
اس��لامي، در اختتامي��ه هفتيمن جايزه 
سينمايي ققنوس مورد تقدير قرار گرفت. 
وی بعد از مراسم تقدير، چند دقيقه كوتاه 
براي حضار در مراسم سخنراني كرد و با 
فرستادن سلام و درود به شهداي گردان 
عمار و ش��هداي مدافع حرم، گفت: همه 
كارهاي ما فداي يك قطره خون شهداي 
مدافع حرم، همه ما به انقلاب اس��لامي، 
خ��ون مطهر ش��هدا و به نهض��ت عظيم 
عاشورا وابس��ته ايم. افتخار مي كنيم پول 
توليداتمان را از س��فارتخانه هاي حامي 
داعش نمي گيريم. يك بار يك نفر به من 
گفت من مستأجر هس��تم و خانه ام بيت 
رهبري اس��ت، اما من مي گويم، همه ما 
خانه هايمان بيت رهبري اس��ت و افتخار 
مي كنيم پول توليدات خودمان را از سپاه 
مي گيريم؛ آنها با افتخار حمايت مي كنند، 
از آثار برجس��ته و حرفه اي كه دش��من 

نمي توان��د تكنيك و محت��واي آن آثار را 
ناديده بگيرد و از آن چشم پوشي كند. 

محمدحسني با اشاره به سخنان ابراهيم 
حاتمي كيا در مراسم اختتاميه جشنواره 
فيلم فجر گفت: اين ت��ازه آغاز راه مبارزه 
اس��ت، ما مس��ير طولاني و مين گذاري 
ش��ده اي داريم. به ح��ول و ق��وه الهي با 
همكاري نس��ل جوان، مؤم��ن، انقلابي و 
بااستعدادي كه سر برآوردند در آينده اي 
بسيار نزديك شاهد ابراهيم حاتمي كياهاي 
جس��ور و حرفه اي و كاربل��دي در عرصه 
س��ينما و هنر خواهيم بود. وعده توخالي 
به دوستان نمي دهم. بلكه جوانان انقلابي 
و مؤمن ايستاده و كار مي كنند. انشاءالله 
آرايش جديدش��ان را براي تغيير صحنه 
ميدان به ح��ال خود رهاش��ده فرهنگ 

خواهيم ديد.
هفتمين جش��نواره س��ينمايي ققنوس 
در ح��وزه هن��ري برگ��زار و برگزيدگان 
اين رويداد س��ينمايي معرفي شدند. در 
اختتاميه اين جشنواره كليپي از فرمايشات 
و انتظارات مقام معظم رهبري از سينما و 

سينماگران به نمايش درآمد. 
در اين مراسم از حميد حيدري به عنوان 
منتقد برتر و ش��بكه راديوي��ي فرهنگ 
به عنوان رس��انه برتر، هادي حجازي فر 
براي ايف��اي نقش در دو فيل��م »به وقت 
شام« و »لاتاري«، احسان محمدحسني 
رئيس س��ازمان اوج نيز ب��راي توليد آثار 
شاخص در س��ينماي انقلاب تقدير شد. 
فيلم »به وقت شام« به كارگرداني ابراهيم 
حاتمي كي��ا ديگر اث��ري بود ك��ه جايزه 

ققنوس را دريافت كرد. مستند »زناني با 
گوشواره هاي باروتي« به كارگرداني رضا 
فرهمند و انيميشن سينمايي »فيلشاه« 
به كارگرداني هادي محمديان نيز جايزه 
ققنوس گرفتند. در بخش��ي از مراس��م 
محمد كوچك دبير اجرايي جشنواره در 
س��خناني گفت: ما اين روي��داد را مقابل 
سينماي سياه نما تعريف كرديم تا آثاري 
كه اميدي در آنها وجود دارد، ديده شوند. 
وي با اشاره به سخنان ابراهيم حاتمي كيا 
در اختتاميه سي و ششمين جشنواره ملي 
فيلم فجر كه گفت من فيلمس��از وابسته 
نظامم، بيان كرد: ما اينجا جمع ش��ده ايم 
كه از فيلمسازان وابسته كه دغدغه مردم را 
دارند نه دغدغه فرش قرمز جشنواره هاي 
خارجي، حمايت كنيم. كوچك در پايان 
اعلام كرد: رويكرد ما اين است كه شما را 
در زمان اكران هم تنها نگذاريم و در اين 

حوزه هم ورود خواهيم كرد. 
 دفاع مقدس بهترين سوژه سينماست

س��خنران ديگر مراسم س��ردار علي اكبر 
پورجمش��يديان معاون هماهنگ كننده 
ني��روي زمين��ي س��پاه ب��ود. وي گفت: 
س��وژه هاي دفاع مقدس بهترين سوژه ها 
براي سينما هستند و حتي در حوزه طنز 

هم اين فضا بسيار قابل ديدن است. 
وي ادامه داد: موض��وع دفاع از حريم اهل 
بي��ت )ع( ظرفيت توليد آثار س��ينمايي 
را دارد ولي مي بينيم وقتي فيلمس��ازي 
سراغ سوژه مدافع حرم مي رود با او چگونه 
برخورد مي ش��ود و س��خن او به درستي 

شنيده نمي شود و مظلوم واقع مي شود. 

پورجمشيديان با اش��اره به جنايت هاي 
داعش و اينكه گفته مي شود در برخي آثار 
سينمايي بزرگ نمايي شده  است، عنوان 
كرد: من از نزديك ديده ام كه تكفيري ها 
با شيعيان چه مي كنند. آنها زنان مسلمان 
را به كنيزي مي گرفتند و در بازار به فروش 

مي رساندند و مردان را مي كشتند. 
وي ادام��ه داد: متأس��فانه اف��رادي ك��ه 
دسترس��ي به تريبون دارند در اين كشور 
مدافعان حرم را در مس��ير دس��تيابي به 
ماديات معرفي مي كنن��د. اگر در دفاع از 

حرم ماديات هست چرا شما نمي رويد؟
پورجمشيديان در پايان گفت: هنرمندي 
كه در اين عرصه فعاليت مي كند به قدري 
مورد اذيت و فشار واقع مي شود كه روي 
صحنه اينگونه اعتراض مي كند. كاش يك 
هشتگ ايجاد شود با اين مضمون كه »ما 
آدم نظام هستيم« زيرا ما افتخار مي كنيم 
كه از اين نظام ارتزاق مي كنيم. ما افتخار 
مي كنيم كه از امريكا و اسرائيل دستمزد 

نمي گيريم. 
   اميدواري از اكران نوروزي فيلشاه

رضا فرهمند نيز گفت: م��ن در طول كار 
به اين جمله پيش��وايمان امام حسين)ع( 
فكر كردم كه مي فرمايند اگر دين نداريد، 
لااقل آزاده باشيد. براي ساخت اين مستند 
جنگي، س��ختي زي��ادي را تحمل كرده 
است. هادي محمديان نيز هنگام دريافت 
جايزه اش گفت: ما به عشق بچه هاي ايراني 
اين فيلم ها را مي سازيم و اميدوارم بتوانيم 

فيلشاه را اكران نوروزي كنيم. 
فيلم »به وقت شام« به كارگرداني ابراهيم 
حاتمي كي��ا ديگر اث��ري بود ك��ه جايزه 

ققنوس را دريافت كرد. 
محمد خزاعي تهيه كننده »به وقت شام« 
كه در غياب حاتمي كيا روي سن آمده بود، 
گفت: ابراهيم حاتمي كيا از من خواس��ته 
بود در بخش رقابتي جشنواره فجر حاضر 
نشود اما من اصرار كردم به خاطر عوامل 
فيلم در جشنواره حضور يابيم. در فضاي 
مجازي درباره فريادهاي حاتمي كيا آدرس 
غلط دادند و گفتند او دنبال جايزه است 
در حالي كه اينطور نبود. اين تهيه كننده 
س��ينما تأكيد ك��رد: مدت هاس��ت عليه 
بچه هاي انقلاب جو رسانه اي راه افتاده و 
عنوان فيلمساز وابسته و ارگاني و سفارشي 
به ما مي دهند اما حاتمي كيا خط شكن شد 
تا نسل بعدي براي ساخت فيلم در جهت 

انقلاب احساس حقارت نكند. 
وي در پايان گفت: حاتمي كيا مسير خود 
را ادامه مي دهد و با حرف هايش كاري كرد 
كه از اين به بعد فيلمسازان انقلابي با اين 
عنوان كه فيلمساز وابسته هستيم در دفاع 

از انقلاب و شهدا احساس ترس نكنند.

رئيس سازمان اوج در اختتاميه جشنواره ققنوس:

افتخارمیکنیمازسفارتخانههایحامیداعش
پولنمیگیریم

   فرزين ماندگار
نمايندگان مجلس معتقدند در بخش 
درآمد ص�دور ويزا ش�فافيت وجود 
ندارد و مي توان با شفاف س�ازي اين 
درآم�د، آن را در گس�ترش صنع�ت 
گردش�گري ب�ه خدم�ت گرف�ت. 
صدور ويزا براي مسافران خارجي متقاضي 
سفر به يك كش��ور، بخشي از درآمد هاي 
ملي اس��ت كه متناس��ب با سياست هاي 
مالي و توريس��تي هر كش��ور نس��بت به 
ديگر كش��ورها متفاوت است. كشورهاي 
توريس��ت پذير تلاش مي كنن��د با حذف 
اين درآمد، زمينه براي س��فرهاي بيشتر 
توريست ها را به كشورشان فراهم كنند و 
از اين راه درآمد ملي كشورشان را افزايش 
دهند. البته روش ه��اي ديگري نيز مانند 
صدور ويزاي فرودگاهي وج��ود دارد كه 
ويزا را حذف نمي كند اما براي توريست ها 
كار را آسان مي كند تا علاوه بر درآمد ناشي 
از صدور ويزا، س��طح جذابيت سفر به آن 

كشور نيز حفظ شود. 
ايران تنها براي چند كش��ور محدود لغو 
ويزا انجام داده و اتباع ديگر كشورها ملزم 
هستند براي ورود به خاك كشورمان ويزا 
تهيه كنند. درآمد حاص��ل از صدور ويزا 
بخشي از درآمد ملي است ولي نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي مي گويند در اين 

بخش شفافيت وجود ندارد. 
فاطمه ذوالق��در، نماينده ته��ران و عضو 
كميس��يون فرهنگي مجل��س مي گويد: 
اگرچه درآمد حاصل از ويزا و سفارتخانه ها 
به خزانه عمومي كش��ور مي رود تا دولت 
براي نحوه دخل و خرج آن تصميم بگيرد 
اما بهتر اس��ت صندوقي در نظ��ر گرفته 
شود و بخشي از اين درآمدها براي توسعه 
گردش��گري و تكميل زيرس��اخت هاي 
گردشگري خرج  شود اما متأسفانه درآمد 

حاصل از وي��زا در ايران چندان ش��فاف 
نيس��ت. اين نماينده مجل��س مي افزايد: 
س��فارتخانه هاي اي��ران باي��د بتوانند به 
مقداري از درآمد حاصل از ويزا دسترسي 
داشته باش��ند اما بايد براي نحوه دخل و 
خرج آن سياست هاي مشخصي را تدوين 
كرد. وي با بيان اينكه نمايندگان مجلس 
مي توانند براي نحوه دخل و خرج درآمد 
حاصل از ويزا و جاي دادن بخش��ي از اين 
درآمد در حسابي جداگانه براي موضوعات 
گردش��گري طرح ارائه دهند، مي گويد: 
سياس��تگذاري پيرامون اين مهم بايد از 
سوي دولت و مسئولان امر شفاف سازي 
ش��ود. عضو هيئت رئيس��ه كميس��يون 
فرهنگ��ي مجل��س توضي��ح مي دهد: به 
عنوان مثال كش��ورهاي توريست پذيري 
همچون استراليا بخشي از درآمد حاصل 
از ويزا را صرف توس��عه منطقه اي صنعت 
گردش��گري و كمك به افزايش كيفيت 
خدم��ات و محصولات گردش��گري اين 

كشور مي كنند. 
كشورهاي مختلف، سياست هاي خاصي 
را درباره چگونگي هزينه كرد درآمدهاي 
ناش��ي از صدور ويزا در نظ��ر گرفته اند. 

ايسنا، در گزارش��ي مي نويسد: اتحاديه 
اروپا سياستي مشترك براي صدور ويزاي 
كوتاه مدت اتخاذ كرده، يعني ويزاهايي 
كه به مدت سه ماه اعتبار دارد و با صدور 
ويزايي به نام »ويزاي ش��ينگن« به افراد 
اجازه اقامت داده مي ش��ود. شهروندان 
كش��ورهاي ديگر براي س��فر به منطقه 
ش��ينگن به ويزا نياز دارند. اتحاديه اروپا 
فهرستي از كشورهايي كه شهروندان آنها 
براي ورود به ويزا نياز داشته و همين طور 
فهرس��تي از كش��ورهايي كه از داشتن 
ويزا معاف هس��تند، در اختيار دارد. اين 
فهرس��ت به صورت قانون تنظيم شده 
است. معمولاً ويزاهاي كوتاه مدت صادر 
شده توسط كشورهاي شينگن، به دارنده 
خود اجازه مي دهد در مدت ش��ش ماه، 
نهايت تا سه ماه به تمام 26 كشور عضو 
سفر كند. صدور ويزا براي مقاصد بازديد 
و براي مدتي بيشتر از آنچه ذكر شده به 

قوانين ملي بستگي دارد. 
در حال حاضر هزينه ص��دور ويزاهاي 
كوتاه مدت ب��راي گردش��گراني كه در 
شش ماه و حداكثر تا سه ماه به نواحي 
شينگن س��فر مي كنند، 60 يورو است 

)افزايش آن از مبلغ 35 يورو در س��ال 
2007( كه اي��ن مبلغ ب��راي كودكان 
بين 6 تا 12 س��ال 35 يورو اس��ت. اين 
هزينه ها كه هنگام درخواست براي ويزا 
بايد پرداخت شود، به هزينه هاي اداري 
مربوط اس��ت و اين مبلغ در دوره هاي 

مشخص، بازبيني مي شود. 
در اين گزارش به سياس��ت هاي دولت 
چين در خصوص ويزا نيز اش��اره شده و 
آمده است: بازديدكنندگاني كه از چين 
و به صورت تورهاي گروهي به نيوزيلند 
س��فر مي كنند به پرداخ��ت هزينه اي 
براي ويزاي گروه��ي بازديدكنندگان از 
چين ملزم هستند. هزينه اين ويزا براي 
هر فردي كه به عنوان عض��وي از طرح 
وضعيت مقاصد تأييد شده سفر مي كند، 
برابر با 50 دلار بوده و براي افرادي كه با 
تور سفر كرده و جزئي از اين طرح نيست، 
برابر با ۸0 دلار است. اين مبالغ نيز براي 
پوشش هزينه هاي اداري آماده سازي ويزا 
و تأمين امنيت مرزها استفاده مي شود كه 
البته به دليل ماهيت گروهي بودن اين 

تورها كمتر خواهد بود. 
در اين ميان چطور مي شود از درآمدهاي 
ص��دور ويزا در كش��ور به نفع توس��عه 
گردشگري استفاده كرد؟ شهاب نادري 
نماينده پاوه در مجلس شوراي اسلامي و 
نايب رئيس فراكسيون ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دس��تي مجلس، 
مي گويد: در اكثر كشورهاي دنيا درآمد 
ويزا نه تنها ش��فاف بوده بلكه بخشي از 
آن به دست مس��ئولان گردشگري به 
منظ��ور تكميل زيرس��اخت هاي لازم 
براي جذب توريس��ت و افزايش كسب 
درآمد از اين طريق مي رسد اما در ايران 
مبلغي از اين درآمد به حساب مرتبط با 

گردشگري نمي رود.

اختصاصدرآمدویزابرايتوسعهگردشگري

انتشاروتوزیع
ترجمهایتالیایي»سووشون«درایتالیا

انتش��ارات ف�رانچس�ك�و بريوس�چ�ي 
ت�رجم�ه ايت�الي�اي�ي رم��ان »سووش�ون« 
را منتش��ر و روان�ه ب��ازار نش��ر ك��رد. 
ترجمه ايتاليايي رمان »سووش��ون« از س��وي 
انتشارات »فرانچسكو بريوسچي« ايتاليا منتشر 
شد. »آنا ويزمن« استاد دانشگاه ميلان و مترجم 
و متخصص زبان و ادبيات فارسي ترجمه اين اثر 

را بر عهده داشته است. 
»سووشون« نخس��تين رمان فارسي است كه 
به قلم يك نويسنده زن نوش��ته شده و يكي از 
تأثيرگذارترين رمان هاي ايراني اس��ت. فضاي 
داس��تان در شهر شيراز و در س��ال هاي پاياني 
جنگ جهاني دوم رخ مي دهد و فضاي اجتماعي 

سال هاي 1320 تا 1325 را ترسيم مي كند.
 نويسنده در اين رمان زندگي فئودالي در زمان 
اشغال ايران از سوي انگليس��ي ها را به نگارش 
درآورده  اس��ت. يكي از ويژگي هاي سووش��ون 
ساختار س��اده و بيان روان آن اس��ت و در متن 
آن از برخي واژه هاي عاميانه شيرازي استفاده 

شده است. 
اي�ن كت�اب نخس���تين ب�ار در س���ال 134۸ 

منتش�ر شد و تاكن�ون بيش از 20 بار تج�ديد 
چ���اپ ش���ده اس���ت. اين كت��اب يك��ي از 
پرمخ�اطب تري�ن رمان هاي ف�ارسي در اي�ران 
محس�وب مي شود و ع�لاوه بر اين، به زبان ه�اي 
مخت�لف از جمله انگليسي، آلم�اني، اسپاني�ايي، 
فرانس��ه، ژاپن�ي، روس��ي، چين�ي، ترك�ي و... 

ترجم�ه ش�ده است.

سینما زیر بال های ققنوس
    محمد كوچک

باز هم بانگ الله اكبر و ب��از هم بوي عطر انقلاب 
57 در ميان انبوهي از معض��لات، حال همه را 
خوب مي  كند. شور و شوقي ميان افرادي خاص 
برپا شده تا به نظاره ماحصل يك ساله سينماي 
ايران بنشينند. چشم اين افراد در روز پيروزي 
انقلاب منتظر اس��ت تا س��ينماها را در دستان 
لايقان اين پرنده افسانه اي ببيند اما غافل از آنكه 
داوران جشنواره فيلم فجر به دنبال رسيدن حق 
به حق دار نيستند. البته خود سازندگان فيلم ها 
هم از حق و حقيقت خوشش��ان نمي آيد. البته 
اگر خودمان از حق تعدي نكنيم وضع جشنواره 
نسبت به س��ال قبل خيلي بهتر بود و مي شود 

كمي اميدوار بود كه اگر بخواهيم، مي شود.
اما در يك جمله جشنواره فيلم فجر اندكي رنگ 
و بوي فجر انقلاب را داشت كه آن هم به واسطه 

حضور امثال حاتمي كياهاست.
چرا بايد س��يمرغ فجر انقلاب را ب��ه گونه اي به 
تنها لاي��ق آن بدهيم كه فريادش بر س��ر همه 
خراب شود؟ آيا مديريت اينگونه جشنواره كار 
سختي اس��ت وقتي كه ش��عار اين است همه 
را راضي كني��د و دهاني را با گل��ه و گلايه باقي 
نگذاريد. ولي افس��وس كه اصل و فرع را اشتباه 
گرفته اند. بيش از اين اش��اره كردن به ش��يوه 
عملكرد جش��نواره فيلم فجر به صلاح نيست. 
برسيم به وضع ققنوس خودمان كه اين روزها 
سركش و پرانرژي در حال عرض اندام مي باشد. 
از حضور كم نظير مخاطبان حتي در سئانس هاي 
ابتدايي گرفته تا حضور افراد خاص با نگاه هاي 
متفاوت ب��راي ديدن فيلم ه��ا و گفت وگوهاي 
جدي با يكديگر بخش��ي از هم انديشي امسال 
سينماي انقلاب بود. در تلاش هستيم با كسب 
اعتباري ك��ه به لطف حضرت ول��ي عصر )عج( 
نصيبمان شده است اين محافل را در طول سال 
هم ادامه دهيم و در مسير تحقق سينماي عدالت 

اجتماعي و بسط اين نوع نگاه تلاش كنيم.

 رمان امیرخاني در یك هفته 
به چاپ ششم رسید

جديدترين رمان رضا اميرخاني »ر ه ش« كه 
از همان روز نخس�ت انتش�ار و توزيع شاهد 
صف طولاني علاقه مندان براي خريد بود ، در 
عرض يک هفته به شش چاپ رسيده است. 
بنا به گفته هاش��مي نژاد مدير انتش��ارات افق 
تاكنون چهار چ��اپ از جديدتري��ن رمان رضا 
اميرخاني به فروش رفته اس��ت و چاپ پنجم و 
شش��م اين كتاب نيز امروز و فردا توزيع خواهد 
ش��د. وي فروش كتاب در شهرستان ها به ويژه 
مش��هد و قم را نيز بس��يار خوب ارزيابي كرد و 
افزود: هر چاپ از اين كتاب 3 هزار نسخه بوده 
اس��ت. در حالي از رمان داغ اي��ن روزهاي بازار 
كتاب تاكنون 1۸ هزار نسخه منتشر شده است، 
 كه بس��ياري در س��ال هاي اخير از پديده قهر 

مخاطب با كتاب و كتابخواني سخن گفته اند . 
شخصيت اصلي داس��تان خانم ميانسالي است 
به نام لي��ا كه خ��ودش معمار اس��ت و همراه با 
همسرش كه معمار است و در كار ساخت وساز 
و شهرداري است و فرزند بيمارشان كه مشكل 
تنفسي دارد خانواده اي كوچك دارند. داستان 
حول محور اين خانواده اس��ت و كشمكشي كه 
ليا با همسرش پيرامون مسئله مديريت شهري 
دارد و با ساخت وساز بي رويه و توسعه نامتوازن 
شهري به خاطر فرزندش و فرزندان نسل آينده 
مخالف است. اميرخاني پيش از اين درباره »ر ه 
ش« گفته بود: مثل كتاب »ارميا« و »بيوتن« در 
اين كتابم هم شخصيت يكي از رمان هايم حضور 
دارد. اين اثر يك رمان معمارانه اس��ت و در آن 
بيشتر دارم به سراغ واكاوي اين مسئله مي روم 
كه چه اتفاقي براي شهر در حال رخ دادن است. 
به نظرم در دنيا شهرهاي بزرگ الگوهاي توسعه 
متفاوتي دارند. از توسعه شهرهاي بزرگ معمولاً 
به عنوان عبرت بزرگ يا عبرت منفي ياد مي كنند. 
مثلًا در امريكا ش��هري مانند لس آنجلس توسعه 
بزرگي داش��ته اما همه آن را ش��هر از دست رفته 
معرفي مي كنن��د. همه ش��هردارهاي امريكا هم 
مي دانند كه نبايد شهرشان مانند لس آنجلس شود. 
در ايران مسئله برعكس است. شهري مثل تهران تا 
اين اندازه كه مي بينيم بزرگ مي شود، آلودگي هوا 
پيدا مي كند و از طرف ديگر همه شهرهاي ديگر 
كشور هم سعي دارند مثل تهران شوند. من براي 
تهران راه حلي ندارم اما مي توانم فكر كنم كه مشهد 
و شيراز و اصفهان نبايد مثل تهران مي شدند كه 
شدند و مي دانم كه شهري مثل كاشان نبايد قطعاً 

تهران شود و در حال شدن است.

رضا  دهشيری |  جوان


